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   الگوی سطح بندی زیرنظام غیرانتفاعی 
تدوین شده است

در ســـال 1400 برخـــاف ســـال های قبـــل که فقـــط رتبه بندی خارجی داشـــتیم 
یابی نظام دانشـــگاه های داخلی منتشـــر شـــد؛ این اتفاق  ز بـــرای اولین بار ار
چـــه اثـــری در آموزش عالی داشـــت و چگونه باعث تغییر مســـیر حرکت 

دانشگاه ها شده است؟
اهمیـــت و ضـــرورت رتبه بنـــدی داخلـــی در ایـــن اســـت کـــه منطق 
رتبه بندی ما براساس مسائل و اولویت های خودمان باشد؛ هرچند 
رتبه بندی هـــای بیرونـــی و خارج از کشـــور هم در جای خودش مفید 
ی  هستند. بااین حال سعی شد موسسه استنادی و پایش علم و فناور
یج تلاش  جهان اسلام )ISC( این رتبه بندی را انجام دهد. البته به تدر
می شـــود اولویت هایی که در کشـــور مطرح بوده و سیاســـت های علم و 
ی کـــه مدنظر و متناســـب با اقتضائات کشـــور اســـت، در آن لحاظ  فنـــاور
شـــود. در یکی، دوســـال اخیر نظام های رتبه بندی متنوع داخلی ایجاد شده 
ی آمـــوزش  عالی مورد توجه قرار  اســـت،  مثـــلا با توجـــه به اینکه بحث بهره ور
گرفته، رتبه بندی هایی بر این  اساس استخراج و اعلام شد. 
هریک از این  شاخص ها و رتبه بندی ها جهت ده 
ی  هستند. وقتی دانشـــگاه ها براساس معیار
خـــاص رتبه بندی می شـــوند، ایـــن پیامی 
است که برای کشور توجه به این موضوع 
خـــاص اهمیـــت دارد و شـــما براســـاس 
، در موقعیت اعلامی  آن شاخص مدنظر
گرفته ایـــد و طبیعتـــا جایـــگاه  قـــرار 
دانشگاه ها براساس شاخص مذکور 

منتشر می شوند. 
طبـــق  رتبه بنـــدی  ادبیـــات  در 
الگوهـــای جدید، بحـــث تازه ای 
در وزارت علـــوم، تحقیقـــات و 
ی مطرح شد که ما مفاهیم  فناور
رتبه بنـــدی و ســـطح بندی را از 
هم جدا کردیم، چون همواره از 
نظام رتبه بندی ایرادی اساسی 
گرفتـــه می شـــود کـــه چـــرا همه 
زیرنظام ها براســـاس یک ســـری 
ی  تبه بنـــد ر حـــد  ا و خص  شـــا
می شـــوند؟! درحالی کـــه ماهیت 
گونه ها و زیرنظام های آموزش  عالی از 
یت از هم متفاوت  حیث هدف و مامور
هســـتند. آنچـــه بـــرای  سیاســـتگذار مهم 
است قبل از رتبه بندی، سطح بندی است، 
یعنـــی ما باید موسســـات مان را براســـاس نوع 
فعالیت شان در طبقات همگونی قرار دهیم. 
اینکه دانشگاه های بزرگ و سابقه دارمان را با 
دانشگاه های تازه تاسیس و دانشگاه هایی 
یت هـــای متفـــاوت، در یک نظام  بـــا مامور
رتبه بندی قرار دهیم و آنها را با هم مقایسه 
کنیـــم، کمـــی محـــل بحث اســـت. لـــذا ما 
مبحث ســـطح بندی را در ســـال های اخیر 
در اولویت قرار دادیم و الان در مرکز نظارت، 
یابی و تضمین کیفیت درحال طراحی الگوی  ارز
ســـطح بندی برای زیرنظام های مختلف هســـتیم. 
مثـــلا در حـــوزه غیرانتفاعی تقریبا الگو کامل شـــده 
است، یعنی الگوی سطح بندی ما برای این  زیرنظام 
آموزشی طراحی شده و اعتبارسنجی اولیه هم انجام 
گـــر اعتبارســـنجی نهایی شـــود، در مدت  گرفتـــه و ا
کوتاهی اجرایی خواهد شد. وقتی سطح بندی صورت 

گیرد، رتبه بندی داخل آن معنای بهتری پیدا می کند، یعنی موسسات همگون 
به لحاظ عملکردی با هم مقایســـه می شـــوند. به عبارت دیگر رتبه بندی ناظر 
به عملکرد در طبقه همان موسســـه خواهد شـــد. درحالی که امروز جای این  
مقوله، در نظام رتبه بندی ما خالی اســـت که امیدوارم نظام ســـطح بندی هم 

به سرعت تکمیل شود.
 

   بحث انضباط و انتظام موسسات غیرانتفاعی 
اولویت وزارت علوم بود

چرا اول ســـراغ غیرانتفاعی ها رفتید؟
امروز در کشور طیف گسترده ای از غیرانتفاعی ها و غیردولتی ها و در صدر 
یم، در مقابل  آن دانشـــگاه هایی مانند دانشـــگاه آزاد را با گســـتره وســـیعی دار
موسســـاتی هم هســـتند که محدودتر و کوچک ترنـــد و هرکدام عملکردهای 
یم که عملکرد  مختلفـــی دارنـــد. موسســـات غیرانتفاعی و غیردولتـــی ای دار
قابل تقدیری دارند و از یک ســـو موسســـاتی هســـتند که فاقد استانداردهای 

لازم برای فعالیت در آموزش  عالی هســـتند. 
کنون اقدام جدی درخصوص رتبه بندی موسسات آموزش  با توجه به اینکه تا
غیرانتفاعی انجام نشده است، نظر کارگروه های تخصصی و اعتبارسنجی بر 
ی مساله انتظام بخشی در این  موسسات تمرکز شود. به عبارتی  این بود که رو
مســـاله  ما در غیرانتفاعی ها روشـــن بود، یعنی مساله انتظام بخشی. به  همین 
 دلیل بحث انضباط و انتظام موسسات غیرانتفاعی را در اولویت گذاشتیم. 

یابی اســـتانی خبری  ز چند وقت پیش ازســـوی یکی از هیات های نظارت و ار
منتشـــر شـــد که نشان می داد برخی از موسسات آموزشی، هیات علمی دائمی 
ندارنـــد کـــه بخـــش مهمـــی از آنها شـــامل همیـــن غیرانتفاعی هاســـت، در این 
ید؟  شرایط نحوه نظارت بر این موسسات چگونه است؟ برخورد قهری هم دار
یم؛ یکی زمانی است که  یابی موسسات دار بله، ما دو مسیر برای نظارت و ارز
موسسات درخواست هایی دارند، به خصوص وقتی درخواست  توسعه  محور 
باشـــد شرایط شـــان را حتما بررســـی می کنیم، مثلا موسســـه ای که می خواهد 
دانشکده جدید یا رشته جدید ایجاد کند، در این شرایط گزارش مرکز نظارت 
اخذ می شود برای اینکه ببینیم وضعیت  موسسه متقاضی چگونه است و آیا 
کید شده و  ی این تا ظرفیت لازم برای توسعه را دارد یا نه؟ اخیرا هم بیشتر رو
کید مقام  عالی وزارت در شـــورای گســـترش آموزش عالی، تصمیماتی  بنابر تا
ی و  کـــه بـــرای توســـعه حتـــی دانشـــگاه های دولتی، پارک هـــای علـــم و فناور
یافت گزارش از مرکز نظارت شـــده  پژوهشـــگاه ها گرفته می شـــود، منوط به در
است، یعنی حتما در فرآیند تصمیم گیری به آن گزارش استناد و در مجموع 
برآینـــد کار در شـــورا تصمیم گیـــری می شـــود، یعنی تصمیـــم و اتفاق نهایی با 

ملاحظاتـــی که مرکز نظارت منعکس کرده رقم می خورد. 
از این رو باید بگویم بخشی از گزارش های ما مقطعی و براساس درخواست 
مبتنی بر توسعه یا محدودکردن فعالیت از سوی موسسات است. در مقابل 
یک ســـری از گزارش های نظارتی نیز به صورت دوره ای است. به عنوان مثال 
در کمتر از دوسال گذشته موسسات غیرانتفاعی ما مورد بازدید نظارتی قرار 
گر ایرادی است، از  گرفته اند. اصرار ما بر انجام بازدیدهای دوره ای است تا ا
این طریق مورد رصد قرار بگیرد و این کار هم در قالب هیات های اســـتانی 
یـــم که معمولا  انجـــام می شـــود. مـــا در هر اســـتان یک دانشـــگاه منتخب دار
دانشـــگاه معیـــن وزارت علـــوم اســـت و هیات نظـــارت که وظیفـــه نظارتی بر 
موسسات استانی را دارد؛ در آن دانشگاه مستقر است که با تهیه گزارش های 
نظارتی از زیرنظام های آموزش  عالی مرکز نظارت را در جریان امر قرار می دهند.

 
   امکان تنظیم گری برای موسسات از طریق آیین نامه 

نظارت و ارزیابی وجود دارد
اما در پاسخ به بخش دوم سوال تان و بحث برخورد قهری، باید بگویم گزارش هایی 
که از طریق مســـیر اول به دســـت مان می رسد، هرچند شـــاید درخواست ها تنها 
برای توسعه نباشد و گاهی شکایتی یا گزارش خاصی به دست مان می رسد که 
نیازمند تهیه گزارش نظارتی برای آن هستیم. اما درمجموع گزارش های نظارتی که 
تهیه می شود، شورای گسترش کمیسیونی با عنوان ماده 9 دارد، )این کمیسیون 
یابی اســـت( که گزارش های  ناظـــر بـــه مـــاده 9 مربوطـــه در آیین نامه نظارت و ارز

گر موسســـه ای نصاب های لازم  مرکـــز بـــه این کمیســـیون ارجاع داده می شـــود و ا
را نداشـــته باشـــد که مصداق شـــان دقیقا در این آیین نامه مشـــخص شـــده، به 
موسســـه اعـــلام می شـــود که چه  محدودیت هایی ممکن اســـت بـــرای آن ایجاد 
یه عنوانش کرد اما از این  طریق امکان تنظیم گری  شود. هرچند نمی توان قوه قهر
وجود دارد که ســـطوح مختلفی هم دارد، یعنی از تذکر شـــروع می شود تا محدود 
گر تخلفات در حد گسترده ای باشد،  کردن ظرفیت رشته، تا لغو مجوز رشته، و ا
بعضا تصمیماتی درمورد انحلال موسسه گرفته شده است که همگی براساس 

نظرات تخصصی کارشناســـان و ناظران خبره اتفاق می افتد. 
گر اســـتانداردها از ســـوی موسســـه ای رعایت نشده باشند،  نکته مهم اینکه ا
تذکـــر و محدودکردن رشـــته نســـبت به آن اتفاق خواهـــد افتاد تا نصاب ها از 
سوی موسسه فراهم شود. یکی از بحث های مورد توجه ما، بحث هیات علمی 
اســـت، یعنی موسســـاتی هســـتند که به  دلایل مختلف هیات علمی مســـتقر 
یـــم آنها مثل موسســـات آموزش  عالـــی دولتی   ندارنـــد؛ البتـــه مـــا انتظـــار ندار
یت ها  هیات علمـــی  داشـــته باشـــند، چـــون اســـتانداردها متفاوتنـــد و مامور
و انـــدازه هرکـــدام از این دانشـــگاه ها فـــرق دارد. اما به هرحـــال این هم یکی از 
شاخص هاســـت. امـــا همان طـــور کـــه می دانید قوانین آموزشـــی و پژوهشـــی 
موسسات تفاوت جدی با هم ندارند و غیرانتفاعی و دولتی تفاوتی ندارند، 
بلکه آنچه متفاوت است، نظام اداره و ارکان موسسات با یکدیگر است، یعنی 
اینکه یک موسســـه هیات امنا یا هیات موســـس دارد، رئیس قانونی اش به چه 
نحوی انتخاب می شود؟ این چیزهاست که تفاوت اصلی را شکل می دهد.  
گر ارکان اصلی در یک  موسسه وجود داشته باشد و نقشش را خوب ایفا کند،  ا
تضمیـــن کیفیت رخ می دهد، یعنی اینها تضمین کننده کیفیت خواهد بود 
و هدف اصلی مرکز نظارت، تضمین کیفیت در امور مختلف نظام آموزش 
ی اســـت. نکته دیگر اینکه این  ارکان  عالی ازجمله آموزش، پژوهش و فناور
شـــامل هیات موســـس، شوراهای مربوطه و تشکل های دانشجویی است که 
یم  گر در موسسه حضور داشته باشند و نقش شان را هم ایفا کنند؛ انتظار دار ا
که مشـــکل حادی در موسســـه وجود نداشـــته باشد. بحث های عملکردی و 
کیفیت عملکرد بحث بعدی است. الان در نظارت هایمان عمدتا تمرکز در 
ی مولفه نظام ارکان موسســـه و نقش آفرینی ارکان است  نظام ســـطح بندی رو

یابی می شوند.  و موسســـات غیرانتفاعی با این مبنا ارز

در صحبت هایتـــان عنـــوان کردیـــد، بازدیـــد میدانی به صـــورت دوره ای از همه 
موسسات غیرانتفاعی انجام می شود، این کار توسط چه کسانی انجام و شامل 

چه تعداد موسسه می شود؟ 
گون ازجمله انحلال  در ابتدا باید بگویم که مجموع موسسات به دلایل گونا
... دستخوش تغییر بوده است. اما به صورت تقریبی حدود 270  یا انصراف و
یم که مدرک دانشگاهی ارائه می دهند.  موسسه غیرانتفاعی فعال مجوزدار دار
البتـــه موسســـات آمـــوزش  عالی آزاد کـــه مدرک تحصیلی ارائـــه نمی دهند در 
این آمار نیســـت. بازدیدهای میدانی عمدتا توســـط کارشناســـان و خبرگان 
هیات هـــای نظارت اســـتانی انجام می شـــود و پـــس از جمع بندی گزارش ها 
در هیات هـــای نظـــارت اســـتانی بـــه مرکز نظارت ارســـال می شـــود اما گاهی 
یابی بازدیدها  کارشناسان و خبرگان وزارتخانه و مرکز نیز برای بازدیدها یا ارز

به اســـتان ها و موسسات مراجعه می کنند.
 

   موسسات آموزشی بعضا  انگیزه ای برای ثبت 
اطلاعات شان در سامانه ساعا ندارند

یابی به کجا رسید؟ ز ایجاد ســـامانه هوشـــمند برای نظارت و ار
یابی،  ی نظارت و ارز مقدمات این  کار فراهم شده است. برای هوشمندساز
یـــان ثبـــت داده مناســـب اســـت. ما  گام اول داشـــتن داده هـــای معتبـــر و جر
ســـامانه ای از قدیـــم در آمـــوزش  عالی به نام ســـامانه ســـاعا یا HES داشـــتیم. 
ی می شود.  در این ســـامانه اطلاعات آموزش عالی توســـط موسسات بارگذار
البته اولویت ما این است که اطلاعات این سامانه هم به لحاظ کمیت و هم 
به لحاظ کیفیت و شفافیت به سطح مطلوبی برسد. کارهای مقدماتی انجام 
یم  ی همین سامانه دار ی رو شده و الان داشبورد اولیه ای در مسیر هوشمندساز
که فعال است. اما ضعف ما، تاحدودی در بحث های داده ای و اطلاعاتی 
که موسسات بعضا انگیزه لازم برای ثبت اطلاعات ندارند و از آنجا  است؛ چرا

یت شـــان،  نظـــارت بر عملکرد دانشـــگاه های کشـــور فارغ از نوع مامور
کاری اســـت کـــه برعهـــده وزارت علـــوم گذاشته شـــده تـــا از ایـــن طریق 
خیال داوطلبانی که درحال تحصیل دانشـــگاه ها هستند، راحت شود. 
هرچنـــد با انتشـــار خبرهایـــی مبنی بر مدرک جعلی یکـــی از نمایندگان 

مجلس یا عدم فراهم بودن شـــرایط لازم برای تحصیل دانشـــجویان در 
برخی موسســـات غیرانتفاعی حواشـــی مختلفی را متوجه آموزش عالی 
یابی و تضمین کیفیت این وزارتخانه کرده  و عملکـــرد مرکـــز نظارت، ارز
اســـت. مرکزی که یک ســـال است تغییرات اساسی در روند کاری خود 
ایجاد کرده و با انجام سفرهای کیفیت به استان های مختلف تاش دارد 
سروســـامانی به وضعیت موجود بدهد. از طرف دیگر تصمیم شـــورای 
عالی انقاب فرهنگی مبنی بر ایجاد ســـازمان ملی ســـنجش و ارزشیابی 

نظام آموزش کشـــور باعث شـــده نگاه ها نســـبت به شـــرایط امروز این 
ینی، رئیس  حوزه تغییر کند. این مســـائل باعث شـــد به ســـراغ روح الله راز
یابی و تضمین کیفیت ایـــن وزارتخانه رفتیم تا بعد از  مرکـــز نظـــارت، ارز
، تصویری از آینده نظام آموزش عالی داشـــته  بررســـی عملکرد این مرکز
یابی به  ، اتصال نظام ارز باشیم. به گفته او یکی از برنامه های این مرکز
نظام های تصمیم گیری بوده است، اتفاقی که درصورت تحقق می تواند 

تغییرات قابل توجهی را رقم بزند.

رئیس مرکز نظارت، ارزیابی و تضمین کیفیت وزارت علوم در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

 پیام نور چالش  تناسب 
نیروی انسانی و ماموریت دارد

نیمکت خبر

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

که ثبت اطلاعات به انتظار آنها از ستاد، گره نخورده،  انگیزه کافی برای انجام 
ایـــن کار را ندارند. البتـــه درمورد غیرانتفاعی ها وضعیت ثبت اطلاعات بهتر 
اســـت، یعنی شـــاید برخلاف تصور بیرونی، میزان نظارت  و کسب اطلاعات  
مـــا از موسســـات غیرانتفاعـــی در ســـطح قابل قبولی اســـت. البتـــه نمی گویم 
یم و هم ابزارهای کنترلی مناسبی  مطلوب است اما ما هم نظارت خوبی دار
در این زمینه وجود دارد. شـــکر خدا که در این یکی، دو ســـاله پیگیری های 
ارزنده ای هم برای ارتقای کمی و کیفی داده ها در این ســـامانه انجام شـــده و 
همچنان درحال انجام اســـت. یکی از سیاســـت های ما در ســـال های اخیر 
ایـــن اســـت کـــه فعالیت هایمـــان نه جنبه بازرســـی، بلکه جنبـــه راهنمایی و 
بهبود داشـــته باشـــد. ما حرکت به سمت ارتقای کیفیت را انتخاب کرده ایم، 
یعنـــی نمی خواهیـــم صرفا برای نظارت، نظارت کنیم، بلکه می خواهیم برای 
تحقـــق کیفیـــت و بهبـــود عملکرد موسســـه نظارت کنیم. بـــه همین دلیل در 
یک سال گذشته با موسساتی وارد تعامل شدیم که بعضا استانداردهای لازم 
گر موسسه ای تخلف انجام دهد، باید به صورت جدی با او  را ندارند. البته ا
برخورد شود و این کار هم در قالب همین  کمیسیون ماده 9 دنبال می شود. 
در مقابل گاهی برخی موسســـات یا اســـتانداردهای لازم را در شـــرایط قانونی 
نداشته یا دامنه محدودی از استاندارد دارند، از این رو با این موسسات وارد 
تعامل شده، ضمن تحلیل نقاط ضعف موسسه، راهنمایی های لازم را برای 
بهبود آن به صورت نسخه برایشان ارائه می کنیم تا در یک برنامه زمانی بتوانند 
ی کنند و نقاط ضعف را به حداقل برسانند. این  اســـتانداردها را پیاده ســـاز
اقـــدام برای آنهـــا فرصتی ایجاد می کند که بتوانند اســـتانداردها را به صورت 
یابـــی، توقف یا ایجاد مانع  گام بـــه گام پیـــاده کنند، چون فلســـفه نظارت و ارز
در فرآیند موسســـات نیســـت اما درصورت عدم ایجاد بستر حل معضلات و 
مسائل شـــان در بازه زمانی معین، طبیعی اســـت که مســـیر کمیسیون ماده 9 

را مبنی بر حذف رشـــته یا حتی انحلال طی کنند. 
 به عبارت دیگر ما نظارت را تسهیل گر و بهبوددهنده می دانیم و برنامه هایمان 
تی  گر موسســـه ای مشـــکلا را هـــم در این مســـیر می چینیـــم. بـــه همین دلیل ا
داشته باشد و طی برنامه ای منظم و مدون برای حل مسائل و نقاط ضعف 
یج حل کند؛ ما کامـــلا ایجابی و مثبت با  تش را به تدر خـــود برآیـــد تـــا مشـــکلا

آن موسسه تعامل می کنیم. 
یم، نشـــان می دهد که نگاه شـــان  الان هم نوع مراجعاتی که از موسســـات دار
به مرکز نظارت به این ســـمت رفته که مرکز می تواند برای موسســـاتی که واقعا 
می خواهند کار آموزش عالی انجام داده و چهارچوب ها را رعایت می کنند، 
یـــت آموزش عالی فعالیت کـــرده و ثانیا الزام غیرانتفاعی  یعنـــی اولا در مامور
 بـــودن را رعایـــت می کنند و به موضوع آموزش عالی انتفاعی نگاه نمی کنند، 
ی گـــر هســـتیم و تنها با نـــگاه قهری،  بـــه جـــای مچ گیـــری، کمک کننـــده و یار
بازدارنده و محدودکننده با آنها برخورد نمی کنیم. در سال اخیر هم مواردی 
را داشتیم که مرکز نظارت در مواجهه با آن، تسهیل گر شده تا موسسه بتواند 

آن استانداردها را کسب کند. 

عمدتا شکایت هایی که از موسسات غیرانتفاعی می شود، حول چه موضوعی 
است؟

موارد شکایت گزارش هایی  هستند که مدیریتی و سیستمی بوده اند و مربوط 
به عملکرد موسسه هستند. رسیدگی به شکایت های شخصی و موردی در 
حیطه وظایف مرکز نظارت نیست و ورود به این مسائل چه در غیرانتفاعی ها 
یرنظام ها، برعهده حوزه های بازرســـی، حراست و تخلفات  و چه در ســـایر ز
ی است. گاهی همین گزارش های دوره ای ما منجر می شود که هیات  ادار
نظارت بیاید و بازخوردی بدهد که مثلا در فلان موسســـه یک اســـتاندارد یا 
 مســـاله ای رعایت نمی شـــود و آن وقت ما ورود می کنیم و آن را به کمیســـیون 
ماده 9 ارجاع می دهیم. در جایی که اشکال جدی احساس شود، این را به 
کمیسیون ماده 9 که در دفتر آموزش عالی غیردولتی ذیل معاونت آموزشی 

اســـت و مرکز نظارت نیز عضو آن اســـت گزارش می دهیم. 
خوشـــبختانه در دوره جدید یعنی در یک ســـال اخیر تعامل خوبی بین سه، 
چهار رکن حاضر در این کمیســـیون ایجاد شـــده اســـت. این  ارکان شـــامل 
مرکـــز هیات امنـــا، دفتر آموزش  عالی غیردولتی و مرکز نظارت اســـت؛ البته 
مجموعه های دیگری مثل بازرسی، حراست و حقوقی هم مشارکت دارند اما 
اصلی ترین امور مربوط به غیرانتفاعی ها در مرکز نظارت، هیات امنا و دفتر 
آموزش های عالی غیردولتی انجام می شـــود. الحمدلله در این یک سال ونیم 
یم  یکردی یکسان در این  زمینه اتفاق افتاده و امیدوار هماهنگی خوبی با رو

وضعیت موسســـات غیرانتفاعی سروسامانی پیدا کند. 

یابی و تضمین کیفیت اســـتانی تا چه میزان به  ز امـــروز هیات هـــای نظـــارت، ار
ویه رسیده   اند؟  وحدت ر

یه امری نســـبی اســـت و هرچه بیشتر به این  سمت حرکت کنیم،  وحدت رو
یرســـاختی مناســـبی انجام  بهتـــر خواهـــد بود. البته در این  زمینه اقدامات ز
داده ایم. اولا گزارش ها وقتی تنظیم می شوند، مستقیما به کمیسیون ماده 9 
ارجاع داده نمی شـــود، بلکه ابتدا با ارجاع به مرکز نظارت کارشناســـی شده 
گر احســـاس کنیم گزارشـــی به هر دلیل ناقص اســـت یا مستنداتش کافی  و ا
ی گزارش های ارســـالی کنترل  نیســـت، آن را برمی گردانیـــم، یعنـــی عمـــلا رو
ی و  یـــم. بعـــد از بحـــث کنترل های مرکز نظـــارت، بحث استاندارد   ســـاز دار
روشـــن کردن چهارچوب هـــای گزارش های نظارتی اســـت، مثلا پرسشـــنامه 
گر پرســـش ها و مکانیســـم  حوزه غیرانتفاعی ها نزدیک به صد محور دارد. ا
پاسخ دهی روشن باشد، عملا یک چهارچوب مشخص تعیین شده است. 
این طور نیست که گزارش ها به صورت آزاد تهیه شوند و بازدیدی آزاد داشته 
یه  باشـــیم، بلکه مبنا گزارش نامه های نظارتی اســـت. قســـمتی از وحدت رو
ی ابزار اتفاق می  افتد و در بخش دوم  در بخش اول از طریق استانداردساز
از طریق آموزش دنبال می شـــود که در دوره جدید براســـاس تقویم آموزشـــی 

بـــرای آموزش هـــای مختلـــف به دبیـــران، کارشناســـان و اعضـــای هیات ها 
یم. البته این  مســـاله از گذشـــته شـــروع و تا امروز توســـعه  اهتمامی جدی دار

پیدا کرده است.
یه، کنترل های متمرکزی است که   نکته سوم هم برای رسیدن به وحدت رو
ی گزارش های نظارتی انجام می شـــود و هیات ها ملزم هســـتند که حتما  رو
گر موسسه پاسخ و توضیحی  یت موسسه ذی نفع برسانند تا ا گزارش را به رو
دارد، بتوانـــد آن را منعکـــس کند. این  قبیل اقدامات کمک می کند به اینکه 

یه و انضباطی در گزارش های نظارتی ایجاد شـــود.  وحدت رو

   الگوی نظارت و ارزیابی تا امروز ۳ بار 
مورد بازنگری قرار گرفته است

یابی اســـت،  ز یکـــی از موضوعـــات اصلـــی بحث بازنگری الگوی نظارت و ار
ک هایی دنبال می شود؟ این  اتفاق هر چند ســـال یکبار و براســـاس چه ما

. همکاران مـــا در مرکز نظارت  یـــم حدودا هر پنج ســـال یک بار می توانـــم بگو
در 16 ســـال گذشـــته ســـه بار این  بازنگری را انجام داده اند و امسال نیز جزء 
دستور کار مرکز است. معمولا بازنگری با تغییر مساله ها و اولویت ها صورت 
می گیرد. از آنجایی که ما نگاه مان کمک به رشـــد موسســـات اســـت، وقتی 
موسســـات  ما از یک ســـطح و وضعیت عملکردی به لایه بالاتری می رســـند، 
نیازمنـــد ایـــن هســـتیم کـــه اولویت هایمـــان نیز تغییـــر کند. امـــروز در بحث 
غیرانتفاعی هـــا وضعیـــت ارکان اداره موسســـه را رصـــد می کنیـــم کـــه وجود 
گر اطمینان نسبی در این مقوله پیدا کنیم، قطعا باید حوزه  داشته باشد و ا
عملکردی شان بیشتر مورد توجه قرار گیرد. با این  حال در کنار رصد میزان 
تغییر در موسســـات، بحث اولویت های کشـــور هم در مســـیر بازنگری نظام 
ی اینقدر پررنگ  یابی مهم است. به طور مثال در ادوار گذشته حوزه  فناور ارز
و مـــورد توجـــه نبود، اما الان دانشـــگاه ها دارند به نوعی تغییر نســـل می دهند 
ی در آنها پررنگ دیده می شـــود و انتظار این اســـت که  و بحث هـــای فنـــاور
همه موسســـات چه دولتی و چه غیردولتی به این  فضا بیشـــتر توجه کنند. 

وی همیـــن  اولویـــت کشـــور  یرنظام هـــای آموزشـــی هـــم ر بحـــث ســـطح بندی ز
دنبال می شود؟

یت انتظام بخشـــی اســـت،  بله، الان ســـطح بندی در غیرانتفاعی ها با محور
یف کردیم و گفتیم موسسات یکی از چهار حالت  یعنی انتظام بخشی را تعر
دارند: ســـطح اول موسســـات منتظم یا موسساتی که شـــرایط را تقریبا به طور 
کامل به لحاظ ارکان و نقش ارکان دارند، ســـطح دوم موسســـاتی که در مسیر 
انتظامنـــد، ســـطح ســـوم موسســـات نیازمنـــد انتظام و درنهایت موسســـات 
غیرمنتظم هستند که برای موسسات غیرمنتظم بیشتر باید تدابیر بازدارنده 
در نظر گرفته شـــود. نکته ای که وجود دارد اینکه ســـطح بندی کمک می کند 
تا سیاســـت های مداخله و حکمرانی وزارتخانه هم جهت پیدا کند. تلاش 
ما این است که نسبت به موسساتی که در سطح انتظام یافته قرار گرفته اند، 
بیشتر کمک کننده و اختیار دهنده باشیم و با اتصال به نظام تصمیم گیری 
وزارتخانـــه کمـــک کنیم تا به اینها اختیاراتی داده شـــود، یعنی چون شـــرایط 
اصلـــی را دارنـــد کمـــی دامنـــه اختیارات  شـــان بیشـــتر شـــود. در مقابل برای 
موسسات غیرمنتظم باید از سیاست های کنترلی و محدودکننده استفاده 
 شـــود. پـــس ما نوع سیاســـت های مداخلـــه و حکمرانی آمـــوزش عالی را هم 
براســـاس این ســـطح   بندی تغییـــر داده  و منطقی تر کرده ایم تـــا  الگوی واحد 
گر نظام سطح  بندی  ی به تناسب سطوح موسسات تغییر کند. ا قانون گذار
یرنظام ها فعال شـــود، تغییـــری در نحوه حکمرانی  بـــرای تمام موسســـات و ز

آمـــوزش عالی می تواند، اتفاق بیفتد. 

در دانشگاه های دولتی یک زمانی سطوح یک، 2 و 3 داشتیم. آیا این سطح بندی 
منتفی شده است؟

بله، یک  دوره ای وجود داشت اما الان فقط تعداد معدودی به عنوان سطح 
یک شناخته می شوند. معمولا به سطوح بعدی خیلی توجه نمی شود. درواقع 
آن  نســـخه اولیه ای از این  کار بود که در دانشـــگاه های دولتی انجام شـــده 
یرنظام های دیگر راه پیدا نکرد و هم به  عنوان نســـخه اولیه   بـــود، منتهـــا بـــه ز
به نظـــر رســـید که نیـــاز به بازنگری دارد. این  بازنگری در  حال انجام اســـت و 
یم در اولین مرحله بتوانیم طی یک  کار عملیاتی، ســـطح   بندی را در  امیدوار

یر  نظام ها انجام دهیم.  همه ز

   رسیدن به الگوی سطح  بندی در دانشگاه های دولتی 
پیچیدگی های بیشتری دارد

بحث ســـطح  بندی در دانشـــگاه   های دولتی با توجه به تقســـیم  بندی آنها به 
... بر چه اساسی دنبال می  شود؟ دانشـــگاه  های فنی، علوم انســـانی و

ی بیشتر است و الگوی دولتی ها هنوز در مرحله  در اینجا پیچیدگی مقدار
طراحی و اعتبارســـنجی اســـت. در مورد غیردولتی  ها تقریبا این  الگو که با 
جزئیات عرض کردم، نهایی شده و بالغ بر 20 مولفه دارد که این  مولفه ها در 
شرایطی که یک  موسسه همه را برخوردار باشد، انتظام   یافته محسوب شده 
گـــر درجـــات پایین تر باشـــد، در لایه های پایین  تر قـــرار می گیرد و آن  وقت  و ا
گر رتبه  بندی بخواهد مطرح شود، ذیل آن سطح خودش و با همگون   های  ا

خودش مقایسه انجام می شود. 

   اتصال نظام ارزیابی به نظام های تصمیم گیری یکی 
از برنامه  هایمان خواهد بود

گزارش   های منتشـــر شـــده از سوی مرکز شـــما تا چه میزان در تخصیص بودجه 
به دانشـــگاه     های دولتی اثرگذار است؟

یم؛ اما یکـــی از برنامه هایی که در  متاســـفانه امـــروز در ایـــن  حوزه ورودی ندار
سال گذشته به  عنوان محور برنامه های تحولی مرکز ذکر شده، اتصال نظام 

یابی به نظام های تصمیم  گیری به صورت کلی است. یکی از مولفه  های  ارز
ی انسانی، هیات  علمی  این بخش نظام تخصیص منابع اعم از بودجه، نیرو
و همه امکانات مرتبط است که در واقع سیاست  های مداخله  ای به   شمار 
می  رود. اداره دانشگاه  ها برعهده ما نیست اما اتصال امکانات به این بخش 
برعهده ماست. همان  طور که می  گوییم بحث توسعه دانشگاه  ها و رشته  ها 
مبتنی  بر گزارش  های مرکز نظارت صورت می  گیرد، تخصیص  های بودجه  ای 

هم باید از این  حوزه ســـهمی داشـــته باشند و به آن توجه شود. 

گر این  اتفاق بیفتد، بحث رغبت دانشـــگاه ها برای مشـــارکت و  فکر می کنید ا
ثبت اطاعات  شـــان در هم  سویی با نظارت بیشتر می شود؟ 

ی غلبه  بلـــه، همین طـــور اســـت. برداشـــت مـــا این اســـت که شـــاید  مقـــدار
سیاســـت های تشـــویقی باید پررنگ تر شود و ما بتوانیم تسهیلگری مان را به 
گر موسســـه   ای در  موسســـاتی که خوب عمل می کنند، نشـــان دهیم، یعنی ا
مسیر رشد قرار گرفت، وزارت علوم و نظام آموزش عالی می تواند در منابع، 
سیاست  ها و اختیارات به او کمک کند. وقتی بلوغ  موسسه ای بالاتر رفت، 

شـــما می توانید اختیارات و امکانات بیشـــتری به آن اختصاص دهید. 

   تحقق استقلال دانشگاه 
از طریق گزارش هـــای مرکز نظارت و ارزیابی امکان پذیر 

است
ل دانشـــگاه  ها به  نوعی از مســـیر  اعتقـــاد شـــما ایـــن اســـت کـــه بحـــث اســـتقا

گزارش  های همین  مرکز محقق می  شـــود؟
گر  بله، از همین مســـیر اســـت یعنی لازمه استقلال دانشگاه ها، بلوغ است. ا
موسســـه ای بتواند به آن ســـطح برســـد، می تواند به همین میزان به اســـتقلال 
نزدیک شود. به عنوان تمثیل می توان گفت زمانی که فرد به رشد و بالندگی 
برســـد، می تواند از خانواده و از برخی وابســـتگی هایش به یک  معنا مســـتقل 
شود. ضمن اینکه چون حکمرانی اقتضائات خودش را دارد، قطعا اتصالاتی 
ی و تعیین  خط مشی ها وجود دارد، اما دیگر نیاز به ورود  برای سیاستگذار

به جزئیات برای اداره موسســـه نخواهد بود. 

از چالش هـــای نظـــارت بگوییـــد و اینکه ورود شـــما چه بازخوردی از ســـمت 
دانشگاه ها داشت؟

یک ســـری چالش  هـــای رایـــج عمومـــا در بحث هـــای نظارتی وجـــود دارد که 
بخشـــی از آن به ماهیت نظارت برمی  گردد. یکی از چالش ها همین نگاه به 
یابی است و آن هم تابع عملکرد ماست. البته اینجا باید به این  نظارت و ارز
ی آن تمرکز کردیم،  مساله اشاره کنم یکی از کارهایی که ما در سال اخیر رو
یابی را هم لازم و هم  بحـــث تضمیـــن کیفیـــت بود، ضمن اینکه نظارت و ارز
ی بحث کیفیت اســـت. همه این   مقدمـــه می دانیـــم اما اصـــل بحث مان رو
ی ارتقا یابد.  کارها انجام می شـــوند تا کیفیت آموزش عالی،  پژوهش و فناور
یان انجام دادیم، مثلا سفرهایی  ی این  جر یک سری کارها را در گفتمان ساز
را طراحی کردیم با عنوان »سفر کیفیت« که استان به استان برنامه هفتگی 
ی انســـانی  یم، در آن هم بحث آموزش نیرو یم و به هر اســـتانی که می رو دار
یه. جلساتی هم با  دنبال می شود، هم بحث نظارتی و هم بحث وحدت رو

هیات استانی برگزار می کنیم. 

وید؟ شـــخصا به این سفرها می  ر
بله، تا امروز 10 استان را برای این  سفر کیفیت رفته ام و تعدادی از همکاران 
ی دوره های  یابی، برگزار مرکز نیز بنا بر قابلیت های اســـتان در ســـفر برای ارز
... حاضر می شوند. همچنین بازدید منتخب از بعضی موسسات  آموزشی و
یـــم و معمـــولا روز چهارشـــنبه آن هفته، نشســـت هیات نظارت را برگزار  را دار
می کنیم. خود بنده خدمت دوســـتان می رســـم و مســـائل اســـتان و مســـائل 
یـــم. نکته  ای که باید به  ک می گذار یابی را با آنها به اشـــترا کلـــی نظـــارت و ارز
یر نظام های اصلی در هیات  های  آن توجه شود اینکه عموما روسای همه ز
استانی ما عضو هستند. رئیس دانشگاه منتخب رئیس هیات بوده و یک 
یم که وظایف مشـــخص و معین خودش را دارد.  دبیر هم در هر اســـتان دار

یابی، اعمال  یکی دیگر از چالش ها این است که نگاه غالب به نظارت و ارز
محدودیت، کشف تخلف و ایجاد مانع در حرکت موسسات است. نکته 
یه و مســـاله بعدی هم بحث تناســـب ابزارهای ما  دیگر هم بحث وحدت رو
یرنظام های آموزش عالی و توجه به اقتضائات،  با مسائل است. بحث تنوع ز
این هم نکته دیگری است که باید به آن توجه شود. یکی از چالش های جدی 
که در گذشـــته گاهی ما موسسات را  ما همین  موضوع ســـطح  بندی بود؛ چرا
یابی می کردیم.  ن توجه به جایگاه و مســـیری که طی کردند، داشـــتیم ارز بدو
تلاش ما این است که به این نکته توجه کنیم و به تفاوت ها اهمیت دهیم. 
قطعا موسســـه نوپا با موسســـه ای که ســـالیان سال است در آموزش عالی کار 
یابی متفاوتی داشـــته  یرســـاخت های لازم را پیـــدا کرده، باید ارز می کنـــد و ز
باشـــند و توجـــه بـــه تفاوت ها مهم اســـت. قطعـــا ما باید یک  نقـــد درونی هم 
داشته باشیم و آن  هم  اینکه بعضا در شبکه نظارت مان به  لحاظ تخصصی 
یم. باید شـــبکه نظارت ســـابقه حرفه ای خـــودش را ارتقا  نیـــاز بـــه تقویت دار
یت عملکرد در دنیای امروز  یابی و مدیر که به هرحال نظارت، ارز دهد؛ چرا
یک تخصص اســـت و ابزارهای اســـتاندارد و روش های طراحی شده علمی 
دارد؛ از این  رو باید از نظارت های چک لیســـتی بســـیط و ســـاده به ســـمت 
، حرفه ای تر و تخصصی تـــر برود. به این منظور هم  نظارت هـــای هوشـــمندتر
یم که آن را در دستور کار قرار دادیم و هم در طراحی  به آموزش شبکه نیاز دار

یم پیگیری می کنیم.  باید فعال تر باشـــیم که آن را هم دار

ید؟  از لحاظ بودجه ای مشـــکلی ندار
ینه  مشـــکل اصلـــی الان در ایـــن حوزه نیســـت، یعنی ما کارمـــان اینقدر پرهز

یم  نیست. در حمایت از هیات ها گاهی در استان ها محدودیت هایی دار
امـــا به نظـــرم مســـاله اصلی اغلب مشـــکلات در کشـــور منابع نیســـت، بلکه 

بیشـــتر فکر و طراحی است. 

یرنظام آموزشـــی است؟ فکر می کنید الان عمده مشـــکات در کدام ز
بـــه ایـــن ســـوال نمی توان جواب ســـاده ای داد که عمده مشـــکلات در کدام 
یرنظام های ما مشـــکلات خاص خودشـــان را  یرنظام اســـت. هر کدام از ز ز
یم، در جایگاه خودش مســـاله اســـت. این طور  دارند و وقتی ســـراغش می رو
یرنظام ما بحرانی است و الحمدلله ما این  مساله  نیست که بگوییم الان یک ز
یرنظام ها مشکلات جدی و چالش های مهمی  یم. اما در بعضی از ز را ندار
وجود دارد و باید به آن توجه شود. مثلا در حوزه غیرانتفاعی ها ما موسساتی 
ی موسسات فعال  یم که در حوزه ارکان مشکلات جدی دارند و گاهی رو دار
یرنظام غیرانتفاعی برای آموزش عالی  ما اثر می گذارد. هرچند که معتقدیم ز
لازم و نقش آفریـــن اســـت و حتی امروز موسســـاتی در همیـــن غیرانتفاعی ها 
ی از منابع دولتی هم تراز دانشـــگاه های خوب مان  ن برخوردار یم که بدو دار
یم  عمل می کنند، این جای تشـــویق دارد؛ اما متاســـفانه موسســـاتی هم دار
یم که  کـــه اســـتانداردهای لازم را رعایـــت نمی کنند و مـــوارد معدودی هم دار
یرنظام ضربه می زند. در پیام نور هم چالش  تخلفاتی دارند که طبیعتا به این ز
یرنظام  یت وجود دارد. بعضا در ز ی انســـانی و مامور عدم  تناســـب بین نیرو
یم. البته در دوره جدید  دانشگاه آزاد مساله هایی به لحاظ الگوی تعاملی دار
ی ای که دانشـــگاه آزاد  نظـــارت یک اتفاقـــی رقم خورد که امیدوارم با همکار
می کنـــد، توســـعه هـــم پیدا کند. این بود که نمایندگان دانشـــگاه آزاد رســـما 
عضو هیات نظارت استانی  شدند؛ در حالی که دانشگاه آزاد در هیات های 
یت نظارت مرکز  یتی در مامور استانی عضویت نداشت و تنها به لحاظ مامور
که بالاخره حکمران واحد آموزش عالی در کشـــور  نظارت قرار گرفته بود؛ چرا
وزارت علـــوم اســـت. یعنی همه موسســـات فعال در حـــوزه آموزش عالی چه 
ی، موضوع نظارت مرکز  در حوزه های دانشـــگاهی، چه پژوهشـــی و چه فناور
نظارت هستند و این مساله در قانون، اسناد بالادستی و آیین نامه ها موجود 
یرنظام ها مثل دانشـــگاه آزاد و دانشگاه فنی حرفه ای  اســـت. طبیعتا برخی ز
یـــا پیام نـــور بازوهای نظارتی ســـتادی هم داشـــته و به ما کمـــک می کنند که 
کار ما ســـبک تر می شـــود و ورود ما شـــکل متفاوتی پیدا می کند. در حقیقت 
ی از آنها کارهای  یرنظام ها خودشـــان مکانیســـم نظارتی داشته و بسیار این ز
خوبی هم انجام داده اند و سیستم های نظارتی شان بلوغ خوبی یافته است. 
یرنظام ها مثل دانشـــگاه  پـــس نکتـــه ای کـــه در مورد نظارت مـــا در مورد این ز
آزاد وجود دارد،  متفاوت اســـت، یعنی مثل یک  موسســـه غیرانتفاعی یا مثل 
یک  دانشـــگاه دولتی نیســـت، چون دانشـــگاهی مثل دانشـــگاه آزاد خودش 
که  ی نظارتـــی دارد اما خارج از حیطه نظارتی هم نمی تواند باشـــد، چرا بـــازو
به هرحـــال جـــزء خانواده آموزش عالی محســـوب می شـــود و باید برای آن هم 

تنظیم گری اتفاق بیفتد. 
بردی و فنی-حرفه ای  جلساتی با دوستان نظارت دانشگاه آزاد، علمی -کار
داشـــتیم و تفاهم هایی انجام دادیم. در این میان دوســـتان معترض بودند 
یم اما ســـهمی در شـــبکه نظـــارت وزارت  کـــه مـــا مـــورد نظـــارت قـــرار می گیر
یـــم که چون نکتـــه منطقی بود از نمایندگان ایـــن مجموعه ها هم  علـــوم ندار
یـــت در هیـــات نظـــارت دعوت بـــه عمل آمد. دانشـــگاه آزاد هم  بـــرای عضو
نمایندگانش را در اســـتان ها در دو ســـطح معرفی کرد؛  یکی در ســـطح عضو 
هیات نظارت، و دیگری یک مجموعه گسترده  و فهرستی بالغ بر 500 نفر از 
اعضای هیات علمی که می توانند در بازدیدهای نظارتی ما مشارکت کنند. 
این اتفـــاق هـــم بـــه ما کمک می کند و هم می تواند تعامل ســـازنده ای را پدید 
آورد. ما معتقدیم این  زیرنظام ها در هیات های استانی  علاوه بر اینکه موضوع 
نظارت ما هســـتند، نظارت را خودشـــان شکل می دهند و به صورت کلی در 
کنار هم متولی نظارت اســـتان می شـــوند. در این میان جای دانشگاه آزاد در 
هیات های نظارت اســـتانی خالی بود که به لطف خدا مدتی اســـت روسای 
کز اســـتانی عضو هیات نظارت هســـتند و ما در همین جلســـاتی که در  مرا
یم، آنها نیز حضور دارند و ملاحظات شـــان را  ســـفرهای کیفیت اســـتانی دار
منعکس کرده و ما هم ملاحظات مان را می گوییم؛ ضمن اینکه آنجا نسبت 
یرنظام هـــا هم از طریق هیات نظارت توان نظارت و تعامل دارند.  بـــه بقیـــه ز

   به نظارت بیرونی در حـــوزه آموزش عالی معتقد 
هستیم

یک اتفاق  هم قرار بود در شـــورای عالی انقاب فرهنگی بیفتد و آن هم بحث 
سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور است. ایجاد این سازمان 

یابی می کنید؟ ز را چطور ار
یکـــی دو نکتـــه عـــرض می کنم اما چـــون این موضوع فعـــلا در حد یک ماده 
 واحـــده اســـت طبیعتـــا امکان ورود تفصیلی نیســـت. در واقع مســـاله هایی 
در نظام ســـنجش و نظارت وجود داشـــته که برخی بزرگواران را به این تدبیر 
رســـانده که چنین ســـازمانی ایجاد شـــود. منتهی چون اساسنامه آن تدوین 
نشده، بخش هایی از آن روشن نیست که به چه سرانجامی می رسد. ما هم با 
کلیات آن در این زمینه موافقیم اما در جزئیات بعضا ملاحظاتی وجود دارد 
یم در مسیر تدوین اساسنامه به آن توجه شود. معتقدیم که حتما  که امیدوار
نیازمنـــد نظـــارت بیرونی هســـتیم و حتما باید این نظارت خارج از سیســـتم 
آمـــوزش عالـــی هم وجود داشـــته باشـــد؛ حالا چه آموزش عالـــی و چه آموزش 
ی  کمیتـــی دارد، چقدر کارگزار پزشـــکی، اما اینکه این چقدر وابســـتگی حا
اســـت و چقـــدر در حد یک ســـازمان یا نهاد اســـت، به نظـــرم بحث مفصلی 
می طلبد و کارگروه هایی در شـــورای عالی انقلاب فرهنگی شـــکل گرفته که 
باید به آن  زمان موکول کنیم. الان در حد یک ماده  واحده به تصویب کشـــور 
رســـیده، و همه ما هم ضمن انعکاس دیدگاه های کارشناســـی خود طبیعتا 

تابع قانون مصوب کشـــور هستیم. 

اختصاص ۱۵۰ سهمیه جذب هیات علمی 
به وزارتخانه های علوم و بهداشت

رئیـــس هیـــات عالی جذب اعضای هیات علمـــی از موافقت با اختصاص 150 
ســـهمیه جذب هیات علمـــی به وزارت خانه های علوم، تحقیقـــات و فناوری و 
بهداشـــت، درمان و آموزش پزشـــکی برای فراخوان های آذر و دی ماه امســـال خبر 
داد. محمدعلی کی نژاد پیش از دستور جلسه ۳25 هیات عالی جذب اعضای 
هیات علمی با ارائه گزارش مختصری از روند پیگیری 160 پرونده جذب نخبگان 
و کاهـــش روند رســـیدگی به این پرونده ها از چهارمـــاه به دوماه و 1۳ پرونده مربوط 
به دستگاه های غیروزارتین علوم و بهداشت و گزارش روند رسیدگی پرونده ها در 
دیدار نخبگان با مقام معظم رهبری خبر داد. در ابتدای جلسه مصوبات کارگروه 
رسیدگی به شکایات مورد تایید هیات عالی جذب قرار گرفت. در ادامه جلسه 
موضوع ردیف های استخدامی مورد نیاز برای فراخوان آتی وزارتین مطرح شد که 
با توجه به تاخیر فراخوان اردیبهشت ماه به دلیل تغییر تشریفات جدید اداری در 
جهت سرعت بخشی به روند جذب در شهریورماه و تاخیر در فراخوان اول سال مقرر 
شد یکی از فراخوان های وزارت بهداشت در آذر برای دانشگاه های غیربرخوردار و 
دومی در دی ماه 1۴02 برای سایردانشگاه ها برگزار شود و سازمان برنامه وبودجه کشور 
ظرف یک هفته نسبت به تعیین تکلیف تفاهمنامه سهمیه استخدامی یک هزار 
و ۸76 نفر وزارت بهداشت ارسالی از سازمان اداری و استخدامی کشور اقدام و 

گزارش اقدامات به عمل آمده را در جلسه آتی هیات عالی ارائه دهد. 

آخرین وضعیت واگذاری برخی از 
واحدهای پیام نور به فنی و حرفه ای

یان در گفت وگـــو با مهر با اشـــاره به آخریـــن وضعیت آمایش  عرفـــان خســـرو
آمـــوزش عالـــی گفت: »بحث آمایش آموزش عالی و برنامه هفتم توســـعه دو 
ی ادامه داد: »درحال حاضر  موضوع مهم بحث فنی و حرفه ای اســـت.« و
بحـــث آمایـــش دردانشـــگاه فنی و حرفـــه ای در حال انجام اســـت و منتظر 
هســـتیم سیاســـت برنامـــه هفتـــم نیـــز اصلاح شـــود و آمایش بـــا برنامه هفتم 
تطابـــق پیـــدا کرده و تکمیل شـــود.« رئیس دانشـــگاه فنـــی و حرفه ای درباره 
ن اســـتفاده دانشـــگاه پیام نور در برخی از  ی برخی از واحدهای بدو گذار وا
اســـتان ها به این دانشـــگاه گفت: »باتوجه به اینکه این موضوع سیاســـت 
برنامـــه هفتـــم بوده، جلســـاتی در این خصوص برگـــزار و مقدماتی برای این 
ی  قضیه انجام شده است که بعد از نهایی شدن اطلاع رسانی می شود.« و
ی شـــعبه دانشـــگاه فنی و حرفه ای در کشور مالی گفت: »در  درباره راه انداز
یر علوم  راســـتای توافق بین میز وزارت خارجه ایران و مالی و پیرو ســـفر وز
مالـــی بـــه کشـــور ایران بحث تاســـیس فنـــی و حرفه ای مطرح شـــد و فضای 
ی  ی آن در مالی تخصیص داده شـــد.« و یکـــی و امکانـــات لازم راه انداز فیز
افزود: »قرار شد رشته ها و نحوه برنامه مشترک آموزشی بین دو کشور طراحی 
یـــن شـــده تـــا در فرصت مقتضی شـــعبه دانشـــگاه فنـــی و حرفه ای در  و تدو

کشـــور مالی افتتاح شود.« 

وزارت علوم در زمینه کرسی های 
آزاد اندیشی فعال تر عمل کند

دبیـــر شـــورای عالـــی انقـــلاب فرهنگی گفت: »ســـاختمانی بـــرای خانه 
ملـــی گفت وگـــوی آزاد آمـــاده شـــده که در جلســـه آینده شـــورا درباره آن 
بحـــث خواهیـــم کـــرد، همچنیـــن نیـــاز اســـت که اساســـنامه ایـــن خانه 
بـــاره کارکرد خانه ملـــی گفت وگوی آزاد و  پناه در اصـــلاح شـــود.«  خســـرو
ی و کرسی های آزاداندیشی گفت:  یه پرداز تفاوت آن با کرسی های نظر
یجی در کشـــور برگزار شـــده  ی و ترو یه پرداز »بیش از 7 هزار کرســـی نظر
یات علمی خود را  که مختص اســـاتید اســـت؛ اســـتادان می توانند نظر
یت  کنون مدیر در این کرســـی های به بحث و تبادل نظر بگذارند، هم ا
ی، نقد و مناظره به فرهنگســـتان علوم  یه پـــرداز هیـــات کرســـی های نظر
انتقـــال یافته اســـت، از زمـــان حضور محمدرضا مخبـــر به عنوان رئیس 
فرهنگســـتان علوم شـــاهد اتفاقات خوبی هستیم که منجر به پیشرفت 
و بالندگی فرهنگســـتان شـــده است. کرســـی های آزاد اندیشی مختص 
یان  یان اســـت که به عنوان مثال در دانشگاه آزاد برای دانشجو دانشـــجو
به خوبی برگزار می شـــود. جهاد دانشـــگاهی نیز کرسی های آزاداندیشی 
خوبـــی برگـــزار می کنـــد، توقع مـــان از وزارت علـــوم این اســـت که در این 
زمینـــه فعال تـــر عمـــل کرده و معاونت فرهنگـــی اجتماعی در این زمینه 

ین کند.«  برنامه هایـــی را تدو

آغاز ثبت نام آزمون دکتری 
سال ۱۴۰۳ از امروز

عبدالرسول پورعباس، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با اعلام این خبر افزود: 
»ثبت نام آزمون ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز )Ph. D( سال 1۴0۳ برای پذیرش 
، دانشگاه ها  در دوره های روزانه، نوبت دوم، دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه پیام نور
و موسسات آموزش عالی غیرانتفاعی و پردیس خودگردان دانشگاه ها و موسسات 
آموزش عالی از امروز چهارشنبه 17 آبان ماه آغاز می شود و تا روز سه شنبه 2۳ آبان 
کید کرد: »هر داوطلب  ی تا ماه ادامه دارد.« معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناور
براساس ضوابط مندرج در دفترچه راهنمای ثبت نام و شرکت در آزمون می تواند 
در یک کدرشته امتحانی ثبت نام  و در آزمون مربوط شرکت  کند و متقاضیان لازم 
است ابتدا دفترچه راهنمای ثبت نام و اطلاعیه اعلام شرایط و ضوابط ثبت نام را 
که از طریق درگاه اطلاع رســـانی ســـازمان سنجش منتشر می شود به دقت مطالعه 
ی و اقدام  ی ثبت نام را خریدار کنند و درصورت واجد شرایط بودن کارت اعتبار
به ثبت نام کنند.« رئیس سازمان سنجش آموزش کشور افزود: »داوطلبان باید در 
انتخاب کدرشته امتحانی و همچنین شهرستان محل حوزه امتحانی خود دقت 
یافت کد پیگیری، به  کننـــد. پـــس از پایـــان زمان ثبت نام و ویرایش اطلاعات و در
درخواست های داوطلبان مبنی بر اصلاح یا جابه جایی ترتیب اثر داده نخواهد 
 )Ph. D( ی آزمون ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز ی درمورد زمان برگزار شـــد.« و
سال 1۴0۳، گفت: »این آزمون روز جمعه ۴ اسفندماه سال 1۴02 برگزار خواهد شد.« 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 


